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СЕРЕДА
Доступність – це  
не проблема, а норма!

Романівська громада має шанс 
скористатися потенціалом 
Альянсу університетів

Романівська «Варта 
правопорядку» отримала 
поповнення та провела навчання

с. 4

с. 3

с. 3

Частина тиражу 
розповсюджується 

безкоштовно

Навіть в умовах війни 
ми спроможні до 
розвитку і зростання

подібні здобутки. А ще у 
Мирополі досить успішно 
працює місцева молодіжна  
рада, яка часто виступає 
ініціатором, генератором 
і водночас головним вико-
навцем деяких важливих 
проєктів, що стосуються 
благоустрою громадсько-
го простору. У числі пер-
ших на Житомирщині у 
Мирополі започаткували 
створення ветеранського 

хабу задля вирішення ба-
гатьох проблемних питань 
військовослужбовців або ж 
членів їхніх сімей. Проте 
найголовнішим здобутком 
Миропільської громади 
упродовж кількох минулих 
років стало облаштування 
нових очисних споруд, які 
були збудовані і здані в екс-
плуатацію лише пів року 
тому. 

Продовження на стор. 2.

Віктор Радчук

Наради голів територіальних громад 
востаннє скликались та проводились 
на Житомирщині ще у довоєнний час. 
Тобто ще у 2021-му році, коли в Україні 
вирував СOVID і на порядку денному 
стояли питання щодо збереження життя 
людей в умовах пандемії. Але 2 серпня 
2023-го року обласна нарада керівників 
територіальних громад Житомирщини 
мала зовсім інше забарвлення – в Україні 
вже півтора року йде війна, і сьогодні усі 
сили та ресурси мають бути направлені 
на боротьбу, знищення чи хоча б на осла-
блення ворога-загарбника.

Нарада цього разу була 
організована і проведена 
на базі двох територіаль-
них громад, розташованих 
поруч. Йдеться про Ми-
ропільську та Романівську 

селищні ради, ситуація в 
яких мала стати предме-
том для певних обговорень, 
аналізів та висновків. Од-
разу слід зауважити, що 
програма проведення 
наради була навдивовиж 
насиченою і передбачала 
відвідування та ознайом-
лення її учасників із низ-
кою об’єктів соціальної та 
комунальної інфраструк-
тури обох громад.

Нарада розпочалася 
у сесійному залі Миро-
пільської селищної ради, 
куди прибули керівники 
практично усіх громад 
Житомирщини, де були 
присутніми працівники 
Житомирської обласної 
військової адміністрації на 

чолі із Віталієм Бунечком. 
Після невеличкого віталь-
ного слова, яке виголосив 
В. І. Бунечко, про реальний 
стан у межах Миропіль-
ської селищної ради роз-
повіла Миропільський 
селищний голова Світлана 
Власюк. Важливо зауважи-
ти, що її розповідь про си-
туацію у громаді була ці-
кавою, змістовною і навіть 
красномовною. Особливу 
увагу до слів С. В. Власюк 
виявили представники тих 
громад, які мали схожі 
кількісні характеристики 
із Миропільською тери-
торіальною громадою. 
Адже важко порівнювати 
ситуацію у громаді, яка 

має територію під тисячу 
квадратних кілометрів, із 
Миропільською ОТГ, що 
має площу 164 квадратних 
кілометри. Проте Миро-
пільська громада економіч-
но спроможна і невпинно 
розвивається. У Мирополі 
є все, що мають потужні 
громади із центрами у 
містах: музична школа, 
ДЮСШ, історико-краєз-
навчий музей. Громада 
спромоглася взяти участь 
у проєкті «Поліцейський 
офіцер громади» і має 
(утримуючи їх) двох влас-
них поліцейських офіцерів. 
Далеко не кожна громада 
Житомирщини може про-
демонструвати такі чи 
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Початок на стор. 1.
Саме презентація новозбудо-

ваних очисних споруд і послужи-
ла головним аргументом для про-
ведення наради із керівниками 
громад Житомирщини якраз у 
Мирополі. Звісно ж, очисні спо-
руди у Мирополі можуть і мають 
вражати будь-яку цивілізовану 
людину, яка розуміється на до-
цільності і призначенні цього 
комунального об’єкта. А якщо 
зважити і врахувати, що у Ми-
рополі тривалий час проблема 
очищення каналізаційних стоків 
була в числі головних, але без-
перспективних для вирішення, то 
питання побудови очисних спо-
руд тут мало виключно страте-
гічне значення для жителів усієї 
громади. Якраз завдяки наполе-
гливості депутата Житомирської 
обласної ради Ігоря Ходака і кон-
структивній увазі Житомирської 
обласної державної адміністрації 
вдалося залучити головну частку 
коштів (8 мільйонів гривень) для 
початку будівництва у Мирополі 
нового комплексу очисних спо-
руд. Звісно ж, Миропільська се-
лищна рада також взяла участь 
у побудові очисних споруд, виді-
ливши для процесу будівництва 
понад 5 мільйонів гривень. Ось 
така співпраця і взаєморозумін-
ням дали свої плоди, створивши 
вкрай потрібний для громади 
комунальний об’єкт. Вже декілька 
місяців він успішно працює, у 
чому й переконалися учасники 
наради у Мирополі, побувавши 
на огляді-екскурсії об’єкта очис-
них споруд каналізації. Щодоби 
тут очищується до 170 кубометрів 
каналізаційних стоків, і цього 
поки що достатньо для потреб 
місцевої громади.

У ході наради її учасники 
познайомилися із ситуацією і 
у Романівській ОТГ. На відміну 
від Мирополя, Романівська се-
лищна рада як територіальна 
громада утворилася майже на 
чотири роки пізніше, лише у 
жовтні 2020-го року. Сьогодні 
Романівська ОТГ належить до 
найбільших за площею громад 
Житомирщини, а тому перша 
каденція депутатів Романівської 
селищної ради разом із керів-
ництвом громади виявилась 
традиційно складною багато в 
чому. За словами виконуючого 
обов’язки Романівського селищ-
ного голови Юрія Чумаченка, 
Романівська ОТГ отримала у 
спадок від колишньої владної 
вертикалі величезну за обсягом 
територію, розгалужену мережу 
освітянських закладів та комп-

лекс соціальної інфраструктури, 
які доводиться забезпечувати 
ресурсами місцевого бюджету 
у вкрай складних умовах панде-
мії і військового часу. Слідом за 
Мирополем, завдяки співпраці 
обласного та місцевого бюджетів, 
цьогоріч у Романові також роз-
починається будівництво очис-
них споруд каналізації. Звісно 
ж, учасники наради звернули 
увагу на роль та місце у життє-
забезпеченні Романівської гро-
мади головного і найбільшого 
підприємства, яке працює на 
її території. Йдеться про ТОВ 
«ВІВАД 09», яким керує депутат 
Житомирської облради Ігор Хо-
дак. За його активного сприяння 
вирішуються тутешні проблеми 
Романівської ОТГ щодо процесу 
збирання сміття, який у Романові 
та кількох селах громади вдо-
сконалений і осучаснений саме 

завдяки безпосередній допомозі 
підприємства «ВІВАД 09». Те ж 
саме стосується і процесу утри-
мання та обслуговування доріг 
місцевого значення, де знову ж 
таки не останню роль відіграє 
техніка та автогрейдер ТОВ «ВІ-
ВАД 09». Реконструкція одразу 
чотирьох стадіонів у селищах 
та селах Романівської селищної 
ради проходить за ініціативи та 
сприяння того таки ТОВ «ВІВАД 
09». Аби переконатися у тому, 
наскільки вміло, на дуже профе-
сійному рівні підприємство «ВІ-
ВАД 09» опікується соціальними 
проєктами, які впроваджуються 
на користь місцевої громади, 
учасники наради ознайомили-
ся із умовами облаштування 
рекреаційного майданчика ТОВ 
«ВІВАД 09», розташованого на 
території одного із підрозділів 

підприємства у селі Врублівці. 
Навколо водойми, облаштова-
ної сектором пляжу, збудована 
зона комфортного відпочинку, 

яка включає у себе найсучасніші 
об’єкти, оснащених різномаїттям 
пристосувань для повноцінного 
і змістовного відпочинку. Для 
переважної більшості громад 
Житомирщини рекреаційний 
об’єкт ТОВ «ВІВАД 09» є унікаль-
ним прикладом сучасного роз-
витку туристично-рекреаційної 
інфраструктури, якої на Жито-
мирщині досі не було. І поява 
такого об’єкта неабияк зацікавила 
багатьох учасників наради голів 
ОТГ, які із цікавістю (а ще біль-
ше – із захопленням) оглянули 
рекреаційний майданчик біля 
села Врублівки.

Нарада продовжувалась на 
території селища Романова, де 
голови громад Житомирської 
області ознайомилися із обла-
штуванням укриття КНП «Ро-
манівська лікарня». Тут (знову 
ж таки за підтримки керівника 
ТОВ «ВІВАД 09» І. Є. Ходака) 
створені усі належні умови для 
перебування пацієнтів закладу в 
умовах сигналу «повітряна три-
вога». Неабияке зацікавлення в 
учасників наради викликало і 
реабілітаційне відділення КНП 
«Романівська лікарня», яке має 
гарну репутацію не лише у жите-
лів Романівської селищної ради, 
але й відоме далеко за її межами. 
Ще одним пунктом програми 
наради голів об’єднаних громад 
Житомирщини стало ознайом-
лення із базою стадіону Романів-
ської ДЮСШ, який зазнав сут-
тєвої реконструкції (реновації) 
в частині облаштування газону 
футбольного поля, оснащення 
трибун, встановлення електро-
табла та ін.

Навіть в умовах війни ми спроможні 
до розвитку і зростання

Безумовно, нарада за участі голів громад Житомирщини, 
яка пройшла 2 серпня 2023-го року на базі Миропільської та 
Романівської селищних рад, відповіла далеко не на всі питання 
її учасників. Насправді питань для обговорення виникало 
багато і дуже багато. Однак головний висновок майже 
шестигодинного спілкування керівників громад нашої 
області полягає у тому, що економічна спроможність та 
самодостатність певної території, яка входить до тієї чи 
іншої громади, втілюється у реальне життя завдяки вза
ємодії різних гілок влади, але найголовніше – завдяки 
ініціативі, наполегливості та відповідальності усіх без 
винятку причетних до місцевої влади осіб. Це насамперед 
– депутатський загал, обраний громадою, а ще більшою мірою 
за успіх у громаді відповідає команда фахівців-управлінців. Під-
сумки наради у Мирополі та Романові засвідчують, що подібні 
команди наполегливо і цілеспрямовано торують важкий, але 
правильний шлях. У складних, майже надзвичайних умовах, 
але розвиток все ж таки – очевидний!

Фото Твій Романів

Фото Житомирська ОДА
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• Сили оборони знищили вже більше 
250 тисяч російських військових.

• Трагедія у Покровську: внаслідок 
ракетного удару рф загинули 7 
осіб, ще 67 – поранено.

• США схвалили передачу першої 
партії танків Abrams в Україну – 
ЗМІ.

• Китай заявив про міжнародний 
консенсус у пошуках мирного за-
кінчення війни.

• Ініціатива на нашому боці: Залуж-
ний доповів про обстановку на 
фронті.

• В Пакистані потяг зійшов з рейок: 
десятки загиблих та поранених.

• Україна повернула з полону 22 
своїх бійців.

• Фонд держмайна оголосив понад 
пів сотні аукціонів у серпні.

• Теплокомуненерго України на 60% 
готові до нового опалювального 
сезону.

• Зеленський повідомив, що за ми-
нулий тиждень росіяни випустили 
по Україні 65 ракет і 178 ударних 
дронів.

• Кількість відпочивальників-росіян 
у Криму зменшилась вдвічі – Да-
нілов.

• На озброєнні ЗСУ можуть з’явитися 
ракети TAURUS.

• Глава держави присвоїв трьом 
офіцерам Збройних сил України 
генеральські звання.

• В Україні може з’явитись День по-
дяки: у ВР зареєстрували законо-
проєкт.

• Ветеран «Азову» пройшов понад 
500 км, щоб підтримати поранених 
побратимів.

• НМТ у 2024 році: формат оцінюван-
ня знань випускників знову змінять.

Коротко про головне

Романівська громада має шанс 
скористатися потенціалом 
Альянсу університетів

Наталія Рисіч

2-3 серпня 2023-го року у 
Львові, на базі Українського 
католицького університету, 
відбулась зустріч представни-
ків 6-ти закладів вищої освіти, 
які об'єднались в Альянс укра-
їнських університетів заради 
відбудови України і розбудови 
українських громад.

Навесні 2023 року Київський націо-
нальний університет імені Тараса Шев-
ченка, Національний технічний університет 
«Дніпровська політехніка», Рівненський 
національний університет водного госпо-
дарства та природокористування, Сумський 
державний університет, Український ка-
толицький університет і Київська школа 
економіки (KSE) об’єдналися для створення 
Альянсу українських університетів. Цими 
днями відбулась зустріч університетів, які 
напрацювали стратегію роботи об‘єднання 
та плани на наступний академічний рік.

Серед основних пріоритетів – навчан-
ня та розвиток спроможності українських 
громад заради стійкості та відбудови, психо-
логічне відновлення військових і цивільних, 
адаптація внутрішньо переміщених осіб 
та демобілізованих військовослужбовців, 
розвиток якісної вищої освіти і науки, 
внутрішні обміни студентів, викладачів 

та адміністраторів тощо. Робота альянсу 
орієнтуватиметься на запит громад, дослі-
дження і потреби суспільства, у співпраці 
між собою та закордонними партнерами.

Романівська селищна рада може 
бути безпосередньо пов’язана із ді-
яльністю новоутвореного альянсу най-
кращих українських університетів, 
оскільки якраз весною 2023-го року 
Романівська ОТГ встановила партнер-
ські взаємостосунки із керівництвом 
Національного університету водного 

господарства та природокористування 
(м. Рівне). Один із навчальних інститутів 
рівненського вишу вже  зараз має грунтовні 
напрацювання у сфері становлення еконо-
мічної спроможності об’єднаних терито-
ріальних громад (ОТГ), а в ході співпраці 
із іншими членами альянсу університетів 
такі напрацювання лише зростатимуть. 
Тож у Романівської ОТГ вже зараз є непо-
гані можливості скористатися потенціалом 
співпраці із вузом, що входить до альянсу 
кращих українських університетів.

Доступність – це  
не проблема, а норма!

Наталія Рисіч

Два тижні тому, 28 липня 
2023-го року, у приміщенні 
КНП «Романівська лікарня» 
проходило чергове засідання 
комітету доступності. 

Вибір місця проведення засідання 
комітету пояснювався низкою причин. 
Найперша причина полягає у тому, що 
Романівська лікарня вже давно має неза-
перечний статус установи, яка найбільше 
пристосована для людей (пацієнтів) із 
особливими потребами. Тут же, у при-
міщенні лікарні, розташоване робоче 
місце керівника громадського об’єднання 
«Глорія» Олександра Гаврилюка, який 
презентує у комітеті доступності інтереси 
та проблеми людей із особливими потре-
бами. Ну а найголовнішим аргументом у 
виборі місця проведення  засідання комі-
тету доступності є той факт, що якраз у 
Романівській  лікарні вже сьогодні майже 
готова до прийому пацієнтів із особливи-
ми потребами окрема лікарняна палата. 
Тут залишилося виконати роботи із об-
лаштування підлоги до стану остаточної 
готовності.

Водночас представники місцевої влади 
(у засіданні комітету доступності взяли 
участь виконувач обов’язків Романівсько-
го селищного голови Юрій Чумаченко 

та заступник Василь Ходюк) отримали 
чергову інформацію та узгодили терміни 
виконання певних завдань задля покра-
щення умов доступності для громадян 
із особливими потребами, які  живуть у 
Романівській  громаді. До таких завдань 
належить встановлення підйомника 
в адміністративному приміщенні Ро-
манівської селищної ради. Нині під-
йомник, що має відповідні сертифікати 

із надійності та безпечності у процесі 
експлуатації, замовлений і упродовж 
найближчих трьох місяців виробник 
доставить підйомник до Романова. Вста-
новлення підйомника у селищній  раді 
– не примха чи забаганка кількох жителів 
громади, а давно назріла необхідність 
приведення умов сервісу у владних уста-
новах до встановлених законодавством 
стандартів. До речі, однією із вимог щодо 

створення умов доступності для людей із 
особливими потребами у будь-якій  гро-
маді є наявність соціального транспорту 
(соціального таксі), якого час від часу по-
требують жителі  громади із особливими 
потребами. Питання про соціальне 
таксі у Романівській селищній раді 
сьогодні також перебуває у процесі 
вирішення. Йдеться про реєстрацію 
транспортного засобу та встановлення  
на ньому обладнання для пасажирів із 
особливими  потребами. У цьому ж ряд-
ку завдань і питання про пониження 
бордюрів у місцях, де існують пере-
ходи для пішоходів. У кожному такому 
місці слід виконати відповідні роботи, аби 
людина на візочку могла б без жодних 
труднощів чи незручностей перетнути 
дорогу із однієї на іншу сторону.

Ці та інші питання, які підлягають 
обговоренню та вирішенню, нині здо-
бувають все більшу актуальність. Хоча б 
тому, що людей із особливими потребами 
в Україні аж ніяк не меншатиме. Якраз 
навпаки, з огляду на складність поранень і 
травмувань, яких зазнають воїни ЗСУ під 
час боїв із військами російського агресора, 
людей із особливими потребами навколо 
нас побільшає. А це означає, що питання 
доступності суспільного простору у Ро-
манівській селищній раді має перебувати 
під постійним контролем місцевої влади.
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Романівська  
«Варта правопорядку» 
отримала поповнення 
та провела навчання

У Романові вже давно знають про роботу і ді-
яльність громадського формування із охорони 
громадського порядку «Варта правопорядку». 

Широкомасштабне вторгнення країни-агресора і розпочата росією 
війна проти нашої держави ще і ще раз підкреслила правильність і 
необхідність створення подібних до «Варти правопорядку» формувань. 
І сьогодні необхідність та потреба у покращенні суспільної організації 
щодо заходів громадської безпеки лише посилюється. Саме такий 
лейтмотив супроводжував фактично увесь час проведення чергових 
загальних зборів «Варти правопорядку», які відбулися 11 липня 2023-
го року і проходили в інтенсивному та змістовно насиченому режимі. 
Загалом захід відбувався у приміщенні великого (сесійного) залу 
Романівської селищної ради, а саме проведення  заходу можна умовно 
розділити на дві частини. 

Голова формування «Варта правопорядку» С. О. Зінчук зазначив, що 
у ході зборів спочатку було вирішено низку організаційних питань, що 
стосуються позбавлення членства у «Варті правопорядку» тепер вже 
її колишніх учасників і прийняття нових членів у ряди громадського 
формування. Загалом у липні 2023-го року романівська «Варта право-
порядку» поповнилася аж 13-ма новими учасниками. 

Друга частина загальних зборів «Варти правопорядку» була куди 
тривалішою і стосувалася навчання її членів практичного виконання 
статутних завдань організації. Більшу частину навчального матеріалу із 
розглядом та аналізом ситуацій практичного застосування активістів 
«Варти правопорядку» до аудиторії громадського формування довів 
заступник начальника сектору поліцейської діяльності № 1 відділення 
поліції № 5 ЖРУП ГУНП в Житомирській області капітан поліції 
Юрій Камінський. Разом із ним перед учасниками зборів «Варти 
правопорядку» виступив керівник Романівського сектору ДСНС Ва-
силь Гурін. Після ознайомлення та аналізу навчально-теоретичного 
матеріалу члени «Варти правопорядку» склали відповідні заліки з 
метою закріплення та розуміння конкретних положень та висновків 
із навчального матеріалу.

На День Незалежності у Житомирі покажуть «Довбуша»!
Віктор Першко

Якщо все буде йти 
так, як заплановано, то 
24 серпня 2023-го року, 
окрім свята Незалеж-
ності, в Україні стартує 
прем’єрний показ фільму 
«Довбуш». 

Режисер нової кінострічки – 
найуславленіший серед україн-
ських кіномитців режисер Олесь 
Санін. Колись, на  зорі української 
незалежності, він відзняв фільм 
«Вінчання зі смертю», «Атентат» 
(вбивство С. Бандери). Потім був 
«Мамай» і «Поводир». А із 2019 
по 2022-й рік Олесь Санін  зні-
має найдорожчий в Україні іс-
торично-пригодницький екшн 
«Довбуш». Прем’єра «Довбуша» 
мала відбутися 9-го травня 2023-
го року, але… Прем’єрний показ 
розпочнеться 24-го серпня у кіно-
театрах найбільших українських 
міст. Якщо простіше – у кожному 
із обласних центрів, оскільки кіно-
театри в основному збереглися 
саме тут. 

У Житомирі «Довбуш» по-
казуватимуть у кінотеатрі імені 
Івана Франка. Це спеціалізований 
дитячий кінотеатр, але так стало-
ся, що у Житомирі він залишився 
єдиним комунальним закладом, 
де демонструються фактично усі 
фільми. Станом на сьогодні неві-
домо, скільки сеансів «Довбуша» 
демонструватимуть у  кінотеатрі 
Франка щодня. Який час таких се-
ансів – також поки що невідомо. 
Але зрозуміло інше: «Довбуша» 
мають переглянути усі українці. 
Про це кажуть автори фільму, 
цього не заперечують ті, хто по-
свячений у процес його зйомок і 

виробництва. Поки що «Довбуш» 
став найдорожчим із українських 
фільмів, і на його появу знадоби-
лося 88 мільйонів гривень. 

Втім,  заява про те, що «Довбу-
ша» мають подивитися усі україн-
ці, має трохи іронічний вигляд і 
пахне так званим юнацьким макси-
малізмом із декларацією заздале-
гідь непідйомних та нездійснених 
гасел і завдань. Адже кінотеатрів 
в Україні сьогодні фантастично 
не вистачає. Адже, наприклад, у 
Звягелі чи у Баранівці кінотеатри 
давно ліквідовані. Закриті або про-
дані (приватизовані) і перепро-
дані. Подекуди – навіть знищені. 

Немає кінотеатру і у Романові. 
Тим паче його немає у Биківці чи 
Мирополі. Отож єдиний варіант 
побачити «Довбуша» – поїздка  на 
прем’єрний показ до Житомира. 
У той самий кінотеатр Франка. 
До речі, поїздки до Житомира на 
сеанси до кінотеатру імені Фран-
ка вже давно практикують деякі 
громади, розташовані навіть за 
55 чи 60 кілометрів від обласного 
центру. Йдеться про співпрацю Ір-
шанської громади, звідкіля приво-
зять шкільну дітвору на перегляд 
фільмів у кінотеатрі ім. Франка. 
Приїздять на перегляд кінофільмів 
у кінотеатрі імені Франка і діти 
із Андрушівки. Звідтіля пів сотні 
кілометрів до Житомира. З огляду 
на те, яке значення має кінемато-
граф на світоглядні настрої лю-
дей, показ і відвідини прем’єрного 
показу кінокартини, яка вже має 
чималий відгомін по світах (за 
кордоном «Довбуша» вже пока-
зують), є дуже важливою подією. 
Найпершим чином для людей, 
які прагнуть переглянути фільм, 
що має шанси стати мистецьким 
явищем військового часу і стану. 
Зауважимо для тих, хто слідкує 
за творчістю кінорежисера Оле-

ся Саніна, що творчо-знімальна 
група на чолі із кінорежисером 
приїздить до Житомира 31 серпня 
2023-го року. Для участі у спеціаль-
ному показі фільму, для зустрічі 
із глядацькою аудиторією. Все це 
дійство відбудеться знову ж таки у 
єдиному у Житомирі комунально-
му кінотеатрі імені Івана Франка.

Інформація, яку ми наводимо 
вище, має бути корисною для на-
ших читачів із двох причин. Перша 
полягає у тому, що романівчани та 
жителі Романівської, Миропіль-
ської чи Чуднівської громад мають 
знати про те, які знакові, масштабні 
чи  навіть унікальні події відбува-
ються у Житомирі, Вінниці чи у 
Києві. Ну а друга причина появи 
цієї публікації із анонсом фільму 
«Довбуш» полягає у  тому, що хтось 
із романівчан чи  жителів Романів-
ської селищної ради таки збереться 
і вирішить проїхати до Житомира, 
аби побачити той фільм про леген-
дарно-народного героя і поводиря 
народних месників – опришків. 
Тим паче, що часу для того, аби 
підготуватися до відвідин кіноте-
атру Франка в обласному центрі, 
є ще чимало. Є ще час подумати, 
вирішити чи зібратися.

Думки з передової: 
за що боремось і до 
чого прагнемо?

Досить часто доводиться чути 
мантру, що ми воюємо, щоб не 
довелося воювати нашим дітям. 
Насправді ми воюємо, щоб не пере-
носити наші проблеми на наступні 
покоління.

У напрямі, в якому рухається Україна і світ, 
нас чекає період глобальної нестабільності на 
десятиліття, «тиха третя світова», пов'язана зі 
зміною геополітичного лідерства, кризою ресур-
сів, кліматичними, енергетичними, продоволь-
чими проблемами, кризою західної цивілізації, 
руйнуванням усталеного світового порядку.

Паралельно Україну чекає важка боротьба 
за регіональне лідерство, за право мати місце 
і місію на геополітичній шахівниці. 

У цій боротьбі багато хто з тих, хто підтри-
мував Україну як жертву російської агресії, 
стануть конкурентами, коли Україна прагну-
тиме бути Великою.

Отже, наші діти приречені жити у світі, 
символом якого буде протистояння, кризи, «ві-
йни», нестабільність.

І їх до цього варто готувати. 
Паралельно закривши питання, які муси-

мо вирішити ми, щоби не перевантажувати 
майбутні покоління проблемами з минулого.

Ще однією ілюзією є віра в повернення до 
звичного життя. 

України, яку ми пам'ятаємо до 24 лютого 
2022 року, більше не існує. 

Той, хто мріє повернутися до звичного укла-
ду в політиці, економіці, звичайному житті, 
– обманює себе сам.

Країну чекає глобальна зміна політич-
ного ландшафту. Кволі спроби «старого світу» 
повернутися до звичних практик лише поро-
джуватимуть безпродуктивні кризи.

Країна мусить зламати свідомість і матрицю 
дій бідного родича, чаєчки при битій дорозі.

Великі виклики потребують великих ідей 
і великих людей. 

Достатньо авантюрних, інколи майже бо-
жевільних, зухвалих дій.

Ота нова, «покозачена», Україна стане вели-
ким викликом для себе і для світу.

До неї не можна повернутися. Лиш дійти. 
Її не можна збудувати, лиш відвоювати…
Забудьте про стабільність. 
Нас чекає глобальний двіж…
Або повне знищення. 
Атаки Росії на енергетичну, логістичну, 

експортну інфраструктуру доводять, що ми в 
екзистенційній ситуації або здобути, або дома 
не бути. 

І ще одне. Ідеально було б, щоб посильну 
участь у війні взяли всі. Але це теж оманлива 
ілюзія. 

Війна – справа рук козаків. 
Посполиті так нічого і не зрозуміли, їх нічого 

не змінить. 
Рабів до раю таки не пускали, не пускають 

і не пускатимуть...

«СКІФ» – молодший сержант  
бригади ім. Лицарів Зимового походу
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Кожен десятий працівник буде ветераном.  
Як ринок праці адаптується до нових реалій

10% працездатного 
населення після за-
вершення україно-
російської війни буде 
мати військовий досвід. 
Йдеться приблизно 
про 1 мільйон 700 тисяч 
людей.

Такий прогноз озвучили у 
компанії Work.ua. Держава ж 
уже шукає шляхи, як ефективно 
працевлаштовувати учасників 
бойових дій. Що вже зроблено 
та чи чекають роботодавці на 
працівників-ветеранів, з’ясовував 
Центр громадського моніторингу 
та контролю. 

Після війська заснував 
власну компанію із 
розмінування територій

Історія ветерана Віталія 
Кучеренка – це історія успіху, 
яка може стати прикладом для 
багатьох військових. Після по-
вернення з фронту чоловік за-
снував компанію, яка займається 
розмінуванням деокупованих 
територій. Крім того, Віталій 
створив центр навчання май-
бутніх саперів та планує пра-
цевлаштувати до тисячі бойових 
побратимів. Зокрема, хоче брати 

на роботу тих, хто має контузії 
чи ампутації.

«Я був і ветераном, який 
працевлаштовувався, і тим, хто 
працевлаштовує ветеранів. Піс-
ля повернення у цивільне жит-
тя колишні військовослужбовці 
стикаються з низкою проблем. 
Наприклад, деякі роботодавці не 
бажають приймати на роботу 
тих, хто брав участь у бойових 
діях через їхній нестабільний пси-
хоемоційний стан. Але для нашої 
компанії кадровий потенціал, ка-
дровий резерв, на який ми дуже 
розраховуємо, становлять саме 
колишні військовослужбовці», – 
каже Віталій Кучеренко.

На свою компанію Віталій 
отримав грант у мільйон гривень 
від Українського ветеранського 
фонду Мінветеранів. За ці гроші 
зміг придбати необхідне облад-
нання для розмінування.

«Iнститут помічника 
ветерана» та курси 
перекваліфікації

На жаль, не всі військові 
знаходять своє місце після по-
вернення з фронту. В уряді ро-
зуміють проблему та звітують 
про певні напрацювання. Так, 
Світлана Кашенець, заступниця 
міністра у справах ветеранів під 

час брифінгу у Медіацентрі Укра-
їна – Укрінформ розповіла, що 
міністерство зараз впроваджує 
пілотний проєкт – «Інститут по-
мічника ветерана». За її словами, 
у помічника буде одне із завдань 
супроводжувати ветеранів у пра-
цевлаштуванні, інформувати про 
можливості освіти, перенавчання, 
перекваліфікації. Також Світла-
на Кашенець зазначила, що нині 
працює програма перекваліфі-
кації від Міністерства у справах 
ветеранів, яка якраз налаштована 
на те, щоб ветерани та ветеранки 
могли набути нової професії чи 
пройти короткострокові навчальні 
програми.

Також каже, що ініціативу 
почали проявляти й самі робо-
тодавці. «До нас вже почали звер-
татися колективи, організації з 
питань проведення тренінгів, як 
спілкуватися, як комунікувати 
з ветеранами, як краще для них 
адаптувати робочі місця», – роз-
повіла Кашенець.

Роботодавці бачать 
ветеранів патріотичними, 
дисциплінованими та 
прямолінійними

1 серпня 2023 року Україн-
ський ветеранський фонд Мініс-
терства у справах ветеранів разом 
із партнерами представив дослі-
дження «Потреби та перешкоди 

ветеранів при працевлаштуванні». 
У його межах опитали 445 робо-
тодавців. 

Відповідно до резуль
татів, більшість компаній 
не мають досвіду роботи з 
ветеранами. Так, про від
сутність такого досвіду за
явили 65% опитаних, у 25% 
досвід невеликий і лише у 
7% опитаних він значний. 

Крім того, відповідно до 
опитування, роботодавці бачать 
ветеранів патріотичними, дис-
циплінованими, прямолінійними 
та відповідальними. Найбільше 
серед рис, які, на думку робото-
давців, характеризують україн-
ських захисників, лідирує вира-
жена громадянська позиція. Таку 
відповідь дали 36% опитаних. На 
другому місці – дисципліна: 26 %. 
Але 24% роботодавців відзначили 
й можливу емоційну нестабіль-
ність, помістивши її на 3-є місце 
серед переліку особистих якостей, 
котрі вважають притаманними 
ветеранам.

Також, відповідно до резуль-
татів дослідження, роботодавці 
не думають, що ветерани будуть 
менш професійними на цивіль-
них посадах, але питання пере-
кваліфікації частини цих канди-
датів у майбутньому визнають 
актуальним.

Керування дронами та мінна безпека:  
які зміни чекають на школярів з 1 вересня

Уроки керування FPV-
дронами, домедичної допомо-
ги чи сортування сміття – но-
вий навчальний рік в Україні 
може принести чимало нових 
предметів школярам. 

Щоправда, не всі учні зможуть вивча-
ти їх за партами у школі. Адже, як саме 
відбуватиметься навчання – офлайн чи 
онлайн – залежатиме від дуже багатьох 
факторів, серед яких і стан шкільних  
укриттів, і близькість до лінії фронту. 
Що чекає на учнів 1 вересня цього року, 
з’ясовував Центр громадського моніторин-
гу та контролю.  

FPV-дрони та домедична допомога
Школярів планують навчати керувати 

дронами та надавати  домедичну допомогу. 
Також їм викладатимуть мінну безпеку. 
Робитимуть це в межах дисципліни «За-
хист України». До кінця 2023 року Мініс-
терство освіти та науки має плани провести 
перший пілот оновленої дисципліни та 
отримати висновки. З другого півріччя 
навчального року у МОН хочуть уже по-
вноцінно запроваджувати оновлення за 
дисципліною.

«FPV-дрони коштовні, але щонайменше 
один має з’явитися у кожному навчальному 
закладі. Манекени для домедичної підготов-
ки, масогабаритні моделі зброї для інже-
нерної підготовки – це все те, що сьогодні 
потребує нашої уваги», – заявив міністр 
освіти Оксен Лісовий.

До викладання цього предмету хочуть 
залучати мотивованих педагогів, зокрема 
ветеранів війни та колишніх військових. 
«Треба розуміти, що вони (школярі – ред.) 

живуть у тому ж інформаційному просторі, 
що і дорослі, вони хвилюються, переживають, 
мають сумніви, їм страшно, вони хочуть 
бути корисними й долучатися до корисних 
справ і бути впевненими в собі. Знання для 
галочки їм цієї впевненості в собі не дають. 
… Тому основним є надання якісних знань», 
– сказав міністр.

Вчитимуть і сортувати сміття 
Тим часом у школах Чернівців плану-

ють ввести ще одну дисципліну – сорту-
вання сміття. Про це повідомив заступник 
міського голови Ігор Крохмаль. 

«Цього року плануємо розпочати кон-
сультації з усіма навчальними закладами 
щодо впровадження у них уроків сортування 
сміття. Натомість надавачі послуг можуть 
запропонувати баки та його вивезення. Це 
досить цікавий досвід, який вже був запро-
ваджений в інших містах України. Там 

побачили: якщо дітей навчити сортувати 
сміття, вони вдома вчать цього батьків», – 
розповідає Крохмаль.

Кількість шкільних дисциплін 
можуть скоротити

З іншого боку, у МОН заявили, що не 
лише додаватимуть предмети, а й можуть 
прибрати деякі з них із програми. Адже, 
за словами Оксена Лісового, нині школярі 
перевантажені дисциплінами і не встига-
ють приділити увагу кожній із них. 

«Наприклад, у 7-9 класі діти нині ма-
ють близько 20 предметів. Таку кількість 
складно засвоїти і без стресу та онлайн-на-
вчання (подекуди без гаджетів, адаптова-
них навчальних програм тощо). А у наших 
умовах – це на межі можливостей. Тож 
зрештою діти все одно зосереджуються на 
тих предметах, які обирають для себе як 
пріоритетні. Це я бачу і як батько і три-

валий час спостерігав як директор Малої 
академії наук. Фактично питання стоїть 
не стільки про те, скільки має бути предме-
тів, а як оптимізовані навчальні програми, 
яке навантаження отримують діти на 
уроках і на домашнє опрацювання, в якій 
формі відбувається навчання», – поділився 
міністр освіти.

Водночас у МОН наголосили, що в 
жодному разі не розглядають скорочен-
ня таких базових дисциплін, як історія 
України, українська мова, хімія, фізика, 
математика та біологія.

65% учнів зможуть повернутись до 
очного навчання

Окрім навчальних програм, ще один 
аспект навчального року 2023: у якому саме 
форматі відбуватиметься навчання. На разі, 
за словами міністра освіти, укриттями за-
безпечені близько 9 тисяч шкіл з 13 тисяч. 
Проте не всі вони 1 вересня запрацюють 
очно: це відбудеться лише там, де діти бу-
дуть у безпеці. «75% шкіл з укриттями, але 
65% дітей зможуть повернутись до очного 
навчання. Ми не повертаємо до очного на-
вчання ті регіони, де є підвищені ризики, де 
йдуть активні бойові дії. Там навчання буде 
продовжуватись в онлайновому форматі», – 
пояснив очільник МОН.

Нині українському сектору освіти все 
ще потрібно 3 тисячі укриттів, загальна 
вартість яких становить понад 1 млрд до-
ларів.

Та навіть ті школи, які вийдуть на очне 
навчання, можуть перейти на онлайн посе-
ред року, якщо цього вимагатиме ситуація. 
У разі складнощів з електроенергією в осін-
ньо-зимовий період, школи скористаються 
минулорічним досвідом, коли навчальні 
заклади в умовах відключення світла пра-
цювали дистанційно.
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Як зберегти зір: корисні поради
8 серпня відзначаєть-

ся Міжнародний день 
офтальмології. Його 
відзначення запрова-
джено з 2004 року. 

Датою проведення став 
день народження знаменитого 
офтальмолога Святослава Фе-
дорова. Цього дня офтальмо-
логи з різних країн проводять 
безкоштовні консультації і, по 
можливості, офтальмологічні 
операції.

Цифри і факти

• За даними Всесвітньої орга-
нізації охорони здоров’я (ВООЗ), 
у світі понад 280 мільйонів людей 
осіб страждають від порушень 
зору, 39 мільйонів з них – повністю 
сліпі.  

• Щороку кількість сліпих у 
світі зростає на один мільйон осіб. 
Кожні 5 секунд втрачає зір одна 
доросла людина, кожну хвилину 
– одна дитина.

• В Україні понад мільйон лю-
дей мають серйозні захворювання 
очей, серед них – понад 300 тисяч 
дітей. 

• Щороку в нашій державі 
інвалідами внаслідок вад зору 
визнають близько 12 тисяч осіб. 

• У Житомирській області 
майже 1200 чоловік є членами 
Українського товариства сліпих. 
Понад 660 з них є повністю слі-
пими. 

• Найчастіше погіршення 
зору спостерігається у шкільному 
віці (короткозорість чи далекозо-
рість) або після 40 років (глаукома, 
катаракта).

• Найпоширеніші  причини 
порушення зору – короткозорість, 
далекозорість чи астигматизм – 
43%, непрооперована катаракта 
– 33%, глаукома – 2%. 

• Близько 65% усіх людей, які 
страждають від порушень зору, – 
це люди віком 50 років і старше.

Як зберегти зір впродовж 
тривалого часу:  
8 простих порад 

1. Захищайте очі сонцеза-
хисними окулярами.

Ультрафіолет може сприяти 
розвитку катаракти та пошкодити 

рогівку ока. Найкраще придба-
ти окуляри у спеціалізованому 
магазині.

2. Кидайте курити.
Кинути курити варто завжди. 

Тютюновий дим погіршує зір, 
призводить до синдрому сухого 
ока та провокує розвиток ката-
ракти.

3. Слідкуйте за рівнем цу-
кру в крові.

Сильні перепади рівня цукру 
в крові можуть призвести до змін 
у кришталику, погіршення зору. 
Високі рівні цукру можуть бути 
симптомами діабету другого 
типу. Невчасне лікування діабету 

другого типу часто викликає такі 
ускладнення, як діабетична рети-
нопатія, глаукома та катаракта.

4. Зменшіть споживання 
алкоголю, а краще взагалі від-
мовтесь від нього.

Алкоголь зневоднює організм, 
а регулярне вживання алкоголю 
призводить до синдрому сухого 
ока. Великі дози алкоголю стають 
причиною токсичної амбліопії – 
суттєвого погіршення зору через 
вплив токсичних речовин.

5. Контролюйте артеріаль-
ний тиск.

Підвищений рівень артері-
ального тиску може призвести 

до появи гіпертонічної ретино-
патії (пошкодження судин сіт-
ківки) та глаукоми. Гіпертонія 
в поєднанні з високим рівнем 
холестерину може спровокувати 
розрив судин ока та відшаруван-
ня сітківки.

6. Регулярно обстежуйте 
очі.

Зробіть відвідування офталь-
молога звичкою: ця проста про-
цедура дозволить вчасно надати 
допомогу та уникнути багатьох 
ускладнень. Виявлені на ранніх 
строках захворювання очей по-
вністю лікуються.

7. Дайте очам відпочити.
Особливо, якщо ви працюєте 

за комп’ютером. Зробіть про-
сту вправу «20-20-20»: кожні 20 
хвилин дивіться на 20 метрів 
вдалину протягом 20 секунд. Це 
допоможе зменшити напружен-
ня очей.

8. Дотримуйтесь правил 
гігієни.

Дбайте про чистоту, якщо 
користуєтеся окулярами чи 
лінзами. Завжди ретельно 
мийте руки перед тим, як одя-
гати чи знімати свої контактні 
лінзи. Регулярно очищуйте 
окуляри антисептичними роз-
чинами.

Пам’ятайте, що здо
ров’я очей залежить від 
стану організму в ціло
му: дотримуйтесь здо
рового способу життя і 
будьте здорові!

Відділ комунікації, організаційної 
та інформаційно-роз’яснювальної 

роботи ДУ «Житомирський облас-
ний центр контролю та профілак-

тики хвороб МОЗ України»

I знову про кліщів 
Літній відпочинок не лише 

дарує позитивні емоції, а й 
може нести потенційну небез-
пеку. Мова йде про іксодових 
кліщів, в яких нині (з серпня 
по жовтень) настав другий 
сезонний період активізації. 

Іксодові кліщі можуть переносити збуд-
ників небезпечних захворювань людини і 
тварин: кліщового енцефаліту, бореліозу 
(хвороба Лайма), хвороби Міямото. 

За перше півріччя 2023 року у Жито-
мирській області зафіксовано 71 випадок 
хвороби Лайма (поміж хворих – 5 дітей). 

Зустріти кліща можна не тільки в лісі, 
парку чи сквері, а й на будь-якому газоні. 
Найчастіше вони сидять у траві, на висоті 
20–60 см, і лише зрідка потрапляють на 
невисокі кущові рослини. Збудники по-
трапляють у наш організм під час при-
смоктування кліща.

ЯК УБЕРЕГТИСЯ ВІД КЛІЩІВ:  
7 ПРОСТИХ ПОРАД 
1. Якщо ви зібралися на прогулянку, на-

самперед подбайте про відповідне вбрання. 
Найбільш безпечним буде одяг із довгими 
рукавами, світлого кольору. Бажано вдяг-
нути штани і заправити їх у шкарпетки.

2. Для захисту використовуйте репелент 
– спеціальний засіб, що відлякує кліщів. 
Він може бути у вигляді аерозолю, мазі 
тощо. Дотримуйтеся інструкції з викорис-
тання засобу. Обов’язково зверніть увагу 

на тривалість його дії та не забувайте ви-
користовувати повторно.

3. На прогулянці тримайтеся ближче 
до центру стежки та не заходьте у траву 
обабіч: саме там кліщів найбільше.

4. Коли кліщ чіпляється до вашого 
одягу, залишається нерухомим, аж доки 
ви припините активно рухатись, сядете 
чи ляжете. Саме тоді нападник починає 
шукати місце прикріплення до тіла – по-
вільно переміщується знизу вгору. Цей 
процес може тривати від 30 хвилин до трьох 

і більше годин,  а іноді навіть кілька днів.
5. Оглядайте себе та своїх близьких кож-

ні дві години під час прогулянки. Відчути 
укус кліща майже неможливо: тварина ви-
діляє анестетичну речовину, що знеболює 
укус. Потрібен ретельний огляд, оскільки 
нападником може бути і так звана німфа 
– молодий і дуже маленький кліщ.

6. Одразу після повернення додому 
ще раз огляньте дітей, тварин і себе: най-
краще це зробити в білій ванні з добрим 
освітленням.

7. Одяг, який ви зняли, слід ретельно 
почистити і випрати. Те саме зробіть із 
речами, якими ви користувалися на прогу-
лянці. Просте витрушування не допоможе 
позбутися кліща.

ЩО РОБИТИ, КОЛИ КЛІЩ 
ПРИСМОКТАВСЯ:  
5 ВАЖЛИВИХ КРОКІВ 
• Одразу зверніться до лікаря. У травм-

пункті вам допоможуть витягти кліща і 
проконсультують щодо подальших дій.

• Якщо поблизу немає лікаря, видаліть 
кліща самостійно. Для цього можна ви-
користовувати спеціальній пристрій для 
видалення кліщів, що продається у вете-
ринарних аптеках («кліщосмик»). Треба 
притиснути його до шкіри, підсунути під 
кліща, акуратно розхитати кровопивцю з 
боку в бік (адже хоботок надійно зацемен-
товано в ранці слиною тварини).  Опісля  
повільно викрутити нападника (крутити 
можна у будь-який зручний для вас бік).

• Якщо нема пристрою, зробіть це паль-
цями, обгорнутими марлевою серветкою, 
або пінцетом чи петлею з нитки. Витягайте 
кліща поволі – без ривків!

• Важливо видалити кліща разом із 
хоботком. Якщо ж він відірвався, видаліть 
рештки стерильною голкою.

• Після видалення кліща ранку потріб-
но змастити антисептиком, а руки вимити 
з милом.

Відділ комунікації, організаційної та 
інформаційно-роз’яснювальної роботи ДУ 
«Житомирський обласний центр контролю 

та профілактики хвороб МОЗ України»
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Гороскоп на тиждень 9 серпня - 15 серпня Куточок ГОРОДНИКА

Смачного!

Різне

ОВЕН
Загалом на вас чекає 

гарний час, коли можна 
відкласти роботу і за-

бути про клопіт. Ви на це заслу-
говуєте! Можливе несподіване 
відрядження.

ТЕЛЕЦЬ
Ви можете втратити 

мотивацію йти вперед. 
Зірки рекомендують дотримува-
тися приказки «Роби, що маєш 
– і будь, що буде».

БЛИЗНЮКИ
Успіх у коханні га-

рантований, особливо 
тим, хто давно самотній. Старі 
рани затяглися, і, мабуть, ви зно-
ву готові до цього.

РАК
Може статися до-

леносне знайомство 
десь у розслабленій атмосфері: 
на пляжі, в кафе, дружньому 
колі, на концерті. Відкладіть 
суперечки. 

ЛЕВ
На вас чекають нові 

цікаві проєкти, навчан-
ня, підвищення кваліфікації, 
прибуткові підробітки. Активне 
спілкування сприятиме кар'єрі.

ДІВА
У професійному 

плані для вас настає 
період серйозних змін. На мо-
лодих фахівців чекає захопливе 
відрядження. Приділіть увагу 
дітям.

ТЕРЕЗИ 
У цей час доведеть-

ся розриватися між 
будинком та роботою. Ті, хто 
зараз закоханий, будуть надто 
емоційними та квапливими.

СКОРПІОН
Перед вами від-

криваються широкі 
перспективи на кар'єрній ниві. 
Беріть масштабні проєкти, про-
сіть підвищення, не побоюючись 
відмови.

СТРІЛЕЦЬ
Сімейні пари вирі-

шуватимуть рутинні 
завдання на кшталт турботи 
про дітей, побутових покупок, 
спільного господарства. Можливі 
конфлікти через колег.

КОЗОРІГ
Краще уникати вели-

ких витрат і не вкладати 
гроші в сирі проєкти, не укладати 
угоди із сумнівними партнерами. 

ВОДОЛІЙ
Наявні взаємини ви-

магають максимум ува-
ги та особистих трансформацій. 
Можливі непорозуміння на ґрунті 
ревнощів та побутових проблем.

РИБИ 
В особистому житті 

настає час змін. І насам-
перед вони торкнуться 

побуту. Про себе нагадають 
колишні партнери – не варто 
піддаватися спокусі.

 Джерело: ТСН
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Овочі, які можна садити 
на городі у серпні

Хоча літо закінчу-
ється, ми все ще може-
мо вирощувати їжу.

Серпень – це час, коли багато 
городників починають думати 
про підготовку до закінчення 
сезону, але є декілька овочів, які 
ви все ще можете посадити в цей 
місяць в Україні.

Ось кілька з них:
РЕДИС
Цей овоч належить до холо-

достійких і швидкорослих, йому 
потрібно від 20 до 30 днів, щоб 
повністю дозріти. Зазвичай ре-
дис садять весною, але він також 
може бути посіяний у кінці літа 
для осіннього врожаю.

Серпень є відмінним часом 
для посіву редису, оскільки цей 
овоч віддає перевагу прохолод-
нішій погоді і може добре рос-
ти в осінні місяці. Додатково, 
оскільки редис росте досить 
швидко, ви зможете зібрати вро-
жай перед початком заморозків.

Важливо пам'ятати про 
належний догляд за редисом, 
включаючи достатнє поливан-
ня та вчасне видалення бур'янів, 
щоб забезпечити найкращі умо-
ви для його росту.

РЕДЬКА
Цей овоч належить до хо-

лодостійких і полюбляє прохо-
лодну погоду осені. Редька має 
довший період вегетації, ніж 
редис – від 40 до 50 днів.

Пізній посів редьки дозволяє 
уникнути стрілкування, яке від-
бувається при високих темпера-
турах. Серпневі посіви редьки 
забезпечують врожай у вересні 
– жовтні. Важливо пам'ятати про 
належний догляд за редькою, 
включаючи достатнє поливання 
і своєчасне видалення бур'янів.

Ви також повинні пере-
конатися, що редька отримує 
достатню кількість сонячного 
світла і перебуває в ґрунті з 
хорошим дренажем. Редька не 
вимагає особливого догляду і 
вирощується досить легко, що 
робить її привабливим вибором 
для пізніх літніх посівів.

ГОРОХ
Горох належить до холодос-

тійких рослин і може бути по-
сіяний в різні періоди вегетації, 
включаючи весну та осінь. Однак 
щоб отримати врожай пізної 
осені, горох слід посіяти в серед-
ині липня – на початку серпня.

Важливо враховувати, що 
горох вимагає добре оброблено-
го ґрунту і регулярного поливу. 
Крім того, він краще росте при 
повному освітленні.

У разі, якщо ви вирішили 
посіяти горох у серпні, слід ви-
брати ранні сорти, які мають 
короткий період вегетації. Це 
збільшить шанси на отримання 
врожаю до настання заморозків.

Врахуйте, що погода у ве-
ресні та жовтні може бути не-
передбачуваною, тому вибір 
культури для посіву у серпні 

має базуватися на власному до-
свіді та локальних кліматичних 
умовах.

ДАЙКОН
Дайкон, або японська редь-

ка належить до холодостійких 
культур і відмінно росте в про-
холодну погоду. Пізній літній 
– ранній осінній посів дозволяє 
збирати врожай у кінці осені.

Дайкону потрібно близько 
50-60 днів для того, щоб дати 
врожай, тому посів у серпні за-
безпечить збір урожаю в жовтні 
або на початку листопада, залеж-
но від сорту та погодних умов.

Ця культура любить сон-
це і добре дренований ґрунт. 
Важливо забезпечити достат-
ній простір між рослинами, 
оскільки дайкон може вирости 
досить великим. Добрива, зо-
крема компост або зрілий гній, 
також допоможуть покращити 
урожайність.

БУРЯК
Буряк, зокрема столовий бу-

ряк, можна посадити у серпні, 
але для отримання врожаю до 
кінця осені потрібно врахувати 
кілька факторів.

Сорт: виберіть ранні або се-
редньоранні сорти буряка, які 
мають короткий вегетаційний 
період (50-70 днів).

Погодні умови: буряк є віднос-
но холодостійкою культурою, але 
він потребує достатнього освітлен-
ня та регулярного поливу.

Ґрунт: буряки вирощуються 
на родючому, глибоко обробле-
ному ґрунті. Забезпечте добрий 
дренаж і нейтральний рівень pH.

Врожай: якщо ви посадите 
буряк у серпні, ви, імовірніше, 
зможете зібрати врожай напри-
кінці жовтня або на початку лис-
топада, залежно від погодних 
умов і сорту буряка.

Врахуйте, що це загальні 
рекомендації і вони можуть 
варіюватися залежно від кон-
кретних умов у вашому регіоні. 
Завжди корисно консультувати-
ся з місцевими садівниками або 
спеціалістами, щоб отримати 
найкращі поради для вашої 
конкретної ситуації.

МОРКВА
Морква належить до холо-

достійких культур і є дворічною 
рослиною, що означає, що вона 
може виростити зелень у пер-
ший рік, а наступного року – на-
сіння. Тому якщо ви посадите 
моркву у серпні, вона може мати 
достатньо часу для росту перед 
настанням зими.

Однак це також залежить від 
специфіки конкретного регіону. 
Якщо у вас м'яка зима і не очіку-
ється різкого спаду температур, 
тоді ви можете спробувати по-
садити моркву у кінці літа – на 
початку осені. З іншого боку, 
якщо у вас жорстка зима, то вам, 
можливо, доведеться викорис-
товувати теплицю або тунель 
для захисту рослин від морозу.

Джерело: Ukr.Media

Салат з куркою і ананасами
600 г курячого філе стегна, 2 л 

води для варіння м’яса, ½ ч. л. солі, 
3 яйця, 3 шматки білого хліба (за 
бажанням), 100 г твердого сиру, 1 
банка консервованої кукурудзи (250 
г), 1 банка консервованих ананасів 
шматочками (340 г), 3 ст. л. до-
машнього майонезу для заправки, 
3 гілочки петрушки для подачі 
салату.

● В каструлю налийте 2 л води 
та закип’ятіть. Додайте 600 г ку-
рячого філе стегна, додайте ½ ч. 
л. солі та варіть на середньому 
вогні 25 хвилин. Після вийміть з 
каструлі, перекладіть на тарілку 
та залиште повністю остигнути.

● Зваріть круто 3 яйця рівно 
8 хвилин після закипання. Пере-
кладіть їх в холодну воду, щоб 

шкаралупа добре очищалася. 
Тим часом поріжте 3 шматки 
білого хліба кубиком зі стороною 
1 см. Підсмажте на сухій патель-
ні до стану сухарів. Перекладіть 
на тарілку, нехай остигають. 
Дістаньте з води яйця, очистьте 
та наріжте середнім кубиком. 
Так само наріжте і 100 г твердо-

го сиру. Перекладіть в глибоку 
миску, в якій будете змішувати 
всі компоненти салату.

● Наріжте остигле куряче філе 
стегна середнім кубиком та пере-
кладіть в миску.

● З банки кукурудзи (250 г) 
та банки ананасів шматочками 
(340 г) злийте повністю рідину та 
всипте до всіх компонентів салату. 
Додайте і остиглі сухарі.

● Безпосередньо перед по-
дачею заправте страву 3 ст. л. 
домашнього майонезу. Перемі-
шайте, щоб всі компоненти рівно-
мірно розподілилися. Викладайте 
салат з курки і ананасів в тарілку 
для подачі та за бажанням зверху 
посипте подрібненими листками 
петрушки з 3 гілочок.

Рецепт тонких млинців
Інгредієнти: 2 яйця, 2 ст. л. 

цукру, 1/3 ч. л. солі, 2 ст. л. соняш-
никової олії (+2 ст. л. для смаження 
млинців), 340 мл молока, 130 г бо-
рошна, 50 г вершкового масла (для 
змащування млинців).

● В миску, в якій будете за-
мішувати тісто, вбийте 2 яйця, 
додайте 2 ст. л. цукру, 1/3 ч. л. солі 
та влийте 2 ст. л соняшникової 
олії, перемішуйте віничком до 
об’єднання компонентів.

● Влийте 340 мл молока та зно-
ву перемішайте віничком. Цукор і 
сіль мають повністю розчинитися.

● Порціями додавайте 130 г 
борошна та продовжуйте добре 
вимішувати віничком. У вас має 
вийти рідке тісто. Залиште його 

відпочивати на 10 хвилин.
● Змастіть розігріту пательню 

соняшниковою олією за допомо-
гою кулінарного пензлика.

● Ополоником виливайте тісто 
на середину пательні та розподі-
ляйте її по всьому дну, нахиляючи 
пательню з боку в бік.

● Як краї млинця стануть ко-
ричневими, перевертайте його на 
інший бік. Так само смажте всі 
млинці та складайте їх один на 
один. За бажанням кожен зма-
щуйте вершковим маслом.

Джерело: klopotenko.com



8 Середа, 9 серпня 2023WWW.ZT.20MINUT.UA

9 серпня 2023 р.
№ 29 (217)

Свідоцтво про державну реєстрацію друкованого 
засобу масової інформації серії ЖТ № №333/710 Р 
від 21 грудня 2018 р.

Видавець – ПП "Медіа Ресурс"; адреса: 

10014, м. Житомир, вул. Рильського, 9, каб. 407

Адреса редакції:
м. Житомир, вул. Рильського, 9, 4й пов., каб. 407
Тел.: (0412) 418-189

Директор: 
Олександр Васильковський,
тел.: 0 (67) 510-50-75
alex.vasilykovskiy@gmail.com
Головний редактор:
Ольга Сідлецька,
тел.: 0 (97) 470-60-17
Рекламний відділ:  
Людмила Павлюк 
тел.: 0 (67) 412-89-81

Матеріали позначені цим знаком 
друкуються на правах реклами

Віддруковано в друкарні «ВіД і До»,  
м. Чернівці, вул. Заводська, 37-В.  
Тел.: (050) 3763347.  
Зам. наклад: 5000 прим.  
Замовлення №758.  
Частина тиражу розповсюджується 
безкоштовно.

Редакція не несе відповідальності за зміст рекламних матеріалів.
Редакція може не поділяти думку авторів матеріалів.
Передрук матеріалів видання повинен бути узгоджений 
з редакцією.
Інформація для публікацій надається інформаційним агентством 
ТОВ “Видавництво “РІА”; код ЄДРПОУ 34095069; адреса: 
21032, м. Вінниця вул. Ширшова, 3а; свідоцтво про державну 
реєстрацію інформаційного агентства як суб’єкта інформаційної 
діяльності серії КВ No.194-57Р від 12.08.2009 р.

Газета є членом 
Всесвітньої газетної Асоціації

Р

ОГОЛОШЕННЯ

Споживачу

ЗАГУБЛЕНО ПОСВIДЧЕННЯ ДИТИНИ 
З БАГАТОДIТНОЇ РОДИНИ, ВИДАНЕ 
НА IМ'Я ПАВЛОВСЬКОГО МАКСИМА 
АНДРIЙОВИЧА, 16.01.2006Р. НАРОДЖЕН-
НЯ, ВВАЖАТИ НЕДIЙСНИМ.

Куплю твердопаливний водо-
нагрівач у хорошому стані. 
Телефонуйтк 0978961382

067 412-89-81

Цікаві факти про кавун
• Вміст жиру і білка в їх-

ній м'якоті майже нульовий.
• Червоним кольором 

кавун володіє завдяки 
вмісту в ньому лікопіну, 
потужного природного 
антиоксиданту.

• Кавун був відомий ще 
в Стародавньому Єгипті. 
Його зображення, висічені 
на камені, були виявлені в 
гробницях фараонів.

• Загалом у світі зараз 
культивується понад 1200 
сортів кавунів.

• На Русь вони вперше 
потрапили ще у 12-му сто-
літті.

• Вміст води в кавуні 
менший, ніж в огірку – 
близько 90% проти 95%.

• Найдорожчим є сорт 
кавунів «Денсуке». Насіння 
у нього немає, а шкірка у 
нього настільки темна, що 
здається чорною.

• У світі є карликові 
кавуни, що виростають 
лише до 3-5 см у діаме-
трі. За смаком вони схожі 
з огірками, і їх іноді вико-
ристовують як інгредієнти 
для салатів.

• 3 серпня вважається 
Міжнародним днем кавуна.

•  В  Украї н і  є  д ва 
пам'ятники цим плодам. 
Обидва вони розташовані 
в Херсонській області.

• Європейці вперше по-
знайомилися з кавунами, 
коли їх завезли хрестоносці 
зі Сходу.

• Вміст цукру в цих 
плодах великий, але на-
туральна сахароза добре 
засвоюється, тому навіть 
солодкі кавуни добре вта-
мовують спрагу.

• Селекціонери схрес-
тили кавун з гарбузом і на-
звали отриманий результат 
кавбузом. За смаком кав-
бузи нагадують звичайний 
кавун, але м'якоть у них по-
маранчева, як у гарбуза.

• Кавуни належать до 
ягід.

• Зі шкірки кавуна ро-
блять варення і джеми. А 

ще її маринують на манер 
огірків і потім їдять як за-
куску.

• Смажене кавунове на-
сіння за смаком схоже на 
гарбузове.

• Деякі штучно виведені 
сорти кавунів, позбавлені 
насіння, можуть розмножу-
ватися тільки пагонами, і 
без допомоги людини вони 
на це не здатні.

• В Японії було виведено 
квадратні кавуни. Усе про-
сто – в один і той самий 
об'єм можна вмістити 
більше квадратних плодів, 
ніж круглих, що економить 
гроші на їхньому транспор-
туванні.

• Існують такі солодкі 
ласощі, як нардек, або каву-
новий мед. Для його приго-
тування кавуновий сік довго 
випарюють на повільному 
вогні, поки він не загусне і 
не набуде консистенції меду.

• Найбільший коли-
небудь вирощений кавун 
важив майже 90 кілограмів.

• У місті Камишин що-
річно проводиться кавуно-
вий фестиваль.

• У Лівії було виявле-
но насіння кавуна, якому, 
за оцінками археологів, 
близько 7 тисяч років. Це 
свідчить про те, що вже в 
такі давні часи люди виро-
щували ці плоди.

• До чверті маси каву-
нового насіння припадає 
на жирну олію.

• У довжину стебла цієї 
рослини можуть виростати 
до чотирьох метрів.

• Найбільше у світі ка-
вунів вирощують у Китаї, 
Туреччині та Ірані.

• Вчені вважають, що 
батьківщиною кавунів є 
Південна Африка. Звідти 
ці плоди поширилися на 
північ, а потім потрапили 
на Близький Схід.

• Залежно від сорту ко-
лір кавунової м'якоті може 
бути і яскраво-червоним, і 
рожевим, і білим, і жовтим.

Джерело: faktypro.com.ua


